

**Professor Xiang ZHANG**

**President and Vice-Chancellor, the University of Hong Kong; Chair of Physics,  
Department of Physics, Faculty of Science**

張翔教授

物理學系講座教授、香港大學校長

Professor Xiang Zhang is HKU's President and Vice-Chancellor. He is the sixteenth leader appointed to this role, beginning in July 2018.

Born in Nanjing in China's Jiangsu province, he credits his parents for embedding discovery and divergent thinking at the center of his learning experience. He studied at Nanjing University (BS and MS), then moved to the United States where he earned further degrees at the University of Minnesota (MS) and University of California, Berkeley (PhD). He taught as an assistant professor at Pennsylvania State University, and associate professor and full professor at the University of California, Los Angeles.

In 2004, he returned to UC Berkeley. At Berkeley, he served as the inaugural Edward S. Kuh Endowed Chair Professor, Director of the Nanoscale Science and Engineering Center, and Director of the Material Science Division at Lawrence Berkeley National Laboratory. XLab, his team of students, researchers, and visiting scientists, was so named "not because we're mutants, but because we're searched deeply for non-traditional research topics", he says. "X stands for explore, for experiment, and for excellence."

A world leader in nanophotonics and material physics, Professor Zhang developed the first optical superlens — breaking the diffraction limit and transforming understanding of imaging technology. He also pioneered the field of plasmonic lithography with important implications for microelectronics and data storage.

Notably, he invented the world's first optical "invisibility cloak", achieving a historic leap from imagination to reality. This earned him a place on TIME's "Top 10 Scientific Discoveries" of 2008 alongside NASA's Phoenix Mars Lander and China's first spacewalk.

Professor Zhang sees his role not only as President and Vice-Chancellor, but as "mentor, colleague, and friend". He is committed to fostering an intellectually vibrant landscape at HKU that is underpinned by curiosity, critical thinking, and compassionate values. This, he says, will allow students, staff, and faculty to thrive together in a new and complex global century.

Among others, he is a recipient of the Fitzroy Medal, Julius Springer Prize, Max Born Award, and the Eringen Medal which includes five Nobel laureates among its past winners. He is an elected member of the U.S. National Academy of Engineering, and

an elected foreign member of organizations including the Chinese Academy of Sciences and Academia Sinica.

張翔教授於 2018 年 7 月就任香港大學第十六任校長。

張教授在南京出生，其父母從小培養他的好奇心和多角度思維，為他的學習及科研之路奠下重要基礎。他於南京大學取得理學學士和碩士學位，後赴美國留學，先後獲明尼蘇達大學理學碩士及加州大學柏克萊分校頒授哲學博士學位。此外，他曾在賓夕凡尼亞州立大學擔任助理教授，並在加州大學洛杉磯分校先後擔任副教授及教授職位。

2004 年，張教授回到柏克萊分校任教，擔任葛守仁基金講座教授，同時出任該校納米科學及工程中心主任及勞倫斯柏克萊國家實驗室材料科學部主任。其時，他把自己的實驗室命名為「XLab」，「X」代表探索（Explore）、實驗（Experiment）和卓越（Excellence）、XLab 是他與學生、研究員及訪問科學家探討有別於傳統研究課題的基地。

張教授是專門研究納米光子學和材料物理學的世界級科學家，他研製出世界首面超越繞射極限的光學超透鏡，把對影像技術的了解提升至更高層次。他在等離激元光刻技術方面的研究也是站在世界前沿，對微電子和數據存儲的發展極具貢獻。

以研究隱形物料聞名於世的張教授把天馬行空的想像實踐，研發了世界第一件光學「隱形斗篷」，此發明更於 2008 年被美國《時代》雜誌選為「年度十大科學發現」，與美國航天局鳳凰號火星探測器及中國航天員首次太空漫步齊名。

張教授認為自己不僅是一位校長，更是「導師、同事和朋友」，他致力在港大構建一個富啟發性的環境，讓所有港大師生抱著好奇心、批判性思維和同理心，在新時代迎接挑戰，邁步向前。

歷年來張教授獲獎無數，當中包括菲茨羅伊獎章（Fitzroy Medal）、施普林格（Julius Springer）應用物理獎、美國光學會麥克斯·波恩獎（Max Born Award）以及曾授予五位諾貝爾獎得主的美國工程科學學會艾林根（A C Eringen）獎章。他也獲頒授多個中外院士名銜，包括美國國家工程院院士、中國科學院外籍院士及台灣中央研究院院士等。